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n 'X -¿Que ha sigut més difícil a I'hora de 
fer el Ilibre? 
-Tancar el discurs.Vaig tenir un m e  
ment de crisi que va desembocar en - 
el capítol en que demano perdó pel 
mal que he fet als altres i pel que 
m'he fet a mi mateix. Aixo va sorgir 
de la mevareacció després de revisar 

rimera vegada el llibre. 

ser: «¿Qui em manava a mi ficar-me 
en aquest embolat? ¿Quina necessi- 
tat tenia de remoure el passat?)). El 
capítol del perdó em va servir per 
trobar un punt d'equilibri amb la 
meva propia historia personal. Al 
repassar la meva vida m'he adonat 
que potser les coses no van ser com 
io Densava. Pero no em'uenedeixo 

-M'ho van proposar i vaig pensar 
que valdria la pena. La idea era fer 
alguna cosa útil, que pogués servir a 
algú coma experiencia devida. Com 
explico al llibre, fa molts anys que l m - m  = . J  h 4 4.A- 
faig terapia, explicant la meva vida. 1 1 I  1 1 1  
En la terapia parles del que et ve al 
cap en aquel1 moment. 1 aixo que he 
fet en privat, ara ho he fet en públic 
amb l'ajuda de Jordi [Portals]. u ((Laqeosa 'envea 
-Una terapia en públic que pugui 
servir a altres ... 
-Aquesta era la idea. Jo, que encara 
ho tinc tot per aprendre, he tingut 
la sort de trobar persones que m'han 
ajudat. Quan feiem el llibre em vaig 
plantejar: (<¿He d'explicar que faig em van portar a terap~ 
terapia?)). 1 de seguida vaig pensar: 
«¿Puc no explicar-ho?)). Jo no em puc 
explicar sense explicar que m'han 
ajudat, que he necessitat terapia i s e  
gueixonecessitant-ne. Ien aixo hi ha 
molts tabús. A mi m'agrada la idea 
d'escola, d'aprendre, i la vida és un 
lloc meravellós-per fer-ho. La saviesa 
que et pot oferir la vida si vas a bus- 

. car-la és brutal. 1 <<Al repassar la meva vida ((Una flagrant falta 
-Parla molt bé de mestres i amics 

rn'he adonat que potser d'entesa com la que vaig 
com Anel García Valdés i Xavier Al- 
bertí, pero amb prou feines esmenta 

les coses no van ser viure amb Almodóvar no 
BIS que no II C ~ U ~ R  tan M. com jo pensava. m'ha passat amb ningú)) 



RICARD FADRIQUE 
rnés una vegada i no em va semblar 
bé.No he tomat aferresd'igual.Amb 
els anys ho veig des d'una perspecti- 
M que em permet entendre per que 
ho vaig fer. i no em vuil justificar. 
Per sort, d Uuís no m'ho va tenir en 
compte. El Fabia [Puigsever] em va 
clavar una bronca quan ho va saber. 

La Miró trebal aen 
el relleu de Malet . 1 -1ambe explica que va sentir una 

gelosia terrible de Jordi Bosch. No 
obstant eren i són amics. 
-Quejo tingui gelosia d'algú no 
significa que tingui res en contra 
d'aquesta persona, sinó contra mi 
mateix. Una cosa semblant em pas- 
sa arnb Eduard Fernández. 1 parlar 
d'aquesta gelosia em serveix per ex- 
plicar per que durant molt temps 1 ern vaig s k t i r  malament amb mi 
mateix. La gelosia i l'enveja em van 
portar a realitzar un treball perso- 
nal, a iniciar una terapia gricies a 
la qual entenc que aixh era com're 
produir un estat que vaig v iu~e  als 

b directora ha comunicat la seva intenció de jubilar-se 

dos anys i rnig, quan la meva mareva 
emmalaltir i em van prohibirveure 
la diversos mesos. Ho vaigviure corn 
una situació d'abandonament. 

-1 d'aquí neix aquesta necessítat de 
buscar sempre rnés afecte que nin- 
gú. ¿No ho ha superat? 
-És una cosa que em segueix passant 
en certes situacions. Coneixer elpro- 
blema no m'ha irnmunitzat. Pero al- 
menys ara sé entendre millor aques- 
ta fiagilitat i m'és rnés facil conviu- 
re-hi. Al final es tracta de conviure 

I 
arnb el que ets i sents. Com va dir el 
meu terapeuta unavegada: ((No som 
responsables pel que sentim, només 
dels nostres actesn. 

-iComhha afectat la terapia la seva 
fina? 
-M'ha servit molt a l'hora d'inter- 
pretar, perque no pots enfrontar-te 
a un paper des dels teus prejudicis. 
Per exemple, quan havia de fer No 
tengas miedo, pel-lícula on interpre- 
tava un pare abusador, tot aquest 
coneixement de mi mateix em va Rosa Mana Malet, directora de la Fundació Miró des del 1980. 

1 

ser molt 6til. A l'actuar has de sub- 
mergir-te en els sentiments del per- 
sonatge, i si et coneixes, saps que hi 
ha d'aquest caracter en tu. 

unió del patronat, celebrada a finals 
de mar$, i se'n parlara en la proxirna, 
que tindri iioc ben aviat. És una r e  
unió extraordinaria, encara que al 
centre prefereixen parlar d'una sego- 
napart de la realitzada al marc. i tam- 
poc és clar que d'aquesta surti cap d e  
cisió definitiva, ja que a la fundació 
insisteixen que no sera un relleu ni 
facil ni  ripid. 1 que no hi ha temps 
marcats. 

La degana en la direcció dels mu- 
seus barcelonins és llicenciada en 
Filosofia i Lletres en l'especialitat 
daHistoria de 1'Art per la Universi- 
tat de Barcelona, i una gran coneixe- 
dora de l'obra de Joan Miró. Ha pu- 
blicat diversos ilibres sobre l'artista 
i ha comissariat algunes exposici- 
ons.Va comen~ar treballant a la fun- 
dació ei mateix any de la seva crea- 
ció. el 1975, primer corn a ajudant 
de consernació, després corn a con- 
servadora i, finalment, el 1980, va 
accedir al carrec de directora. Pri- 
mer provisionalment per substi- 
tuir Francesc Vicenq, que va dema- 
nar una excedencia, i després de for- 
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ma definitiva. També és membre c 
1'ADOM (Associació per a la Defe 
sa.de l'Obra de Miró). creada el 198 
arnb la intenció de protegir, dese 
volupar i promoure el coneixemei 
del trebali de l'artista, i l'encarreg 
da de certificar l'obra grafica de l'a 
tor de les Constel.lacionsper decisió ( 
la Successió Miró. 

-Afortunadament és poca la gent 
arnb qui no m'he entes. Sempre he 
sigutunbon alumne. 1, en general, si 
he tingut algun conflicte, al cap dels 
anys l'he resolt. 

1 
osa Maria Malet (BadaL 
lona, 1948) ha decidit 
jubilarse i deixar la di- 

m recció de la Fundació 
bm&, h e c  que exerceix ininter- 
rompudament des de l'any 1980, 
quan va substituir Francesc 
Vicen~. La responsable del centre 
feia temps que sospesava la seva 
retirada, pero ara ja ha comuni- 
cat la sevavoluntat al patronat de 
la fundació, que esta treballant 
en corn afrontar el procés de re- 
lieu de la manera menys trauma- 
tica, ja que la directora suma gai- 
rebé quatre decades al capdavant 
de la institució realitzant una b e  
na feina. 

Queden per decidir encara els 
tempos de la successió i la forma 

l d'elecció del nou responsable-del 
museu, que pot ser un procés de 
selecció o un concurs internacio- 
nal. Aquests i altres detalls s'estan 
abordant en diverses reunions. 
D'aixo es va tractar en I'última r e  

-Parla en diversos moments de 
I'amistat, pero també de la dificultat 
de mantenir les amistats. 
-Hi ha una part en mi que és una mi- 
ca solitaria. Avegades busco l'altre 
perque connectar és fonamental. Pe- 
ro en aquesta feina vius moments 
molt intensos i després tot es dilueix 
perque no hi ha la possibilitat d'ali- 
mentar tot aquest bon rotllo. 

-&nb Almodóvar també? El capítol 
que li dedica es diu Delcela I'in 'infem... 
-El rodatge de Los abrazos rotos va ser 
un cas flagrant de falta d'entesa, i mi- 
ra que era la meva segona pel-lícula 
arnb el1 i que en la primera Fa mala 
educación] no vaig tenir problemes. 
Una situació corn la que vaig viure 
arnb el1 no m'ha passat arnb ningú. 

ULTIMS PROJECTES~ Durant aquests : 
anys al capdavant de la fundació, M 
let ha complert arnb l'objectiu de 
tuar la institució corn a focus de rel 
rencia de robra de Miró i, a lavegad 
difondre la creació de joves artistt 
Ho demostra l'Espai 13, i tots els ci 
adors que van debutar a la sala i qi 
ara són autors reconeguts. A rnés 
rnés d'aconseguir que el centre aul 
financi el 80% del seu pressupost, 8 
milions d'euros. Entre els seus I 

tims grans projectes figura el dul 
terme en el 40e aniversari de la ins 
tució: la remodelació de les sales i 
col.lecció permanent per tornai 
l'esperit original de I'edifici pro) 
tat per Sert. r 

-¿Com porta el pas del temps? 
-Ara compliré 60 anys. Compliranys 
és un gran al-licient. Reconec que hi 
ha una part coqueta en mi que fa que 
no m'agradi tant mirar-me al mirall 
perque em veig gran. Pero d'esperit 
em sento millor que mai. Més net. 
rnés entusiasta, més centrat. 

-¿Li ha enviat el Ilibre? 
-6s que no llegeix en catala [riu]. 
Quan surti I'edició en castella a1 
maig l'hi enviaré. No he tingut cap 
intenció de passar comptes arnb nin- 

Una altra cosa és que algú es pu- 
gui sentir molest ... 

-Va donar un cop de puny al direc- -¿Que opina el seu terapeuta del Ili- 
tor Lluís Pasqual en ple assaig d'Al bre? 
vostre gust. -El d'ara, que és de Pamplona, enca- 
-Que quedi clar que ho vaig fer no- ra no l'ha llegit. 
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